
 

Zápis ze 7. zasedání Akreditační komise 

Svojanov, 25. a 26. května 1999 

 

Přítomni: Jaroslav Kurzweil, Miroslav Liška, Stanislav Procházka, Milan Sojka, Jiří Mareš, Pavel Holländer, 

Petr Kratochvíl, Petr Richter, Pravoslav Stránský, Zdeněk Stránský, Boris Vyskot, Vlastimil Juppa, Vladimír 

Křístek, Adolf Melezinek, Bedřich Velický, František Šmahel, Petr Kolář, Tilman Berger 

 

Hosté: Josef Beneš - MŠMT, Ivan Wilhelm, Jan Ehleman - RVŠ 
Při projednávání ţádosti o udělení státního souhlasu Univerzity K. Engliše v Brně byli přítomni: Ludvík Kulčák, Ivo 

Pospíšil, Karel Schelle, Evţen Rašovský, Zdeněk Sádovský  

Při projednávání ţádosti o udělení státního souhlasu Vysoké škole podnikatelské v Ostravě byli přítomni: Miroslav 

Kurka, Josef Jünger, Jindřich Ujec, Vladimír Krajčík 

Při projednávání ţádosti o udělení státního souhlasu Bankovnímu institutu v Praze byli přítomni: Aleš Holeček, Jan 

Velek, František Jirásek, Josef Benda 

 

Václav Vinš - tajemník AK, Zdeněk Palán, Jan Lachman 

 

Omluveni: Vladimír Kučera, Josef Jařab, Marie-Elizabeth Ducreux 

 

Program jednání: 
1. Ţádost o udělení státního souhlasu Univerzitě K. Engliše v Brně 

2. Ţádost o udělení státního souhlasu Vysoké škole podnikatelské v Ostravě 

3. Ţádost o udělení státního souhlasu Moravské právnické univerzitě v Brně 

4. Ţádost o udělení státního souhlasu Evropskému polytechnickému institutu v Kunovicích 

5. Ţádost o udělení státního souhlasu Bankovnímu institutu v Praze 

6. Klasifikace kmenových oborů vzdělávání 

7. Akreditace studijních programů 

8.  Různé 

 

1)  Ţádost o udělení státního souhlasu Univerzitě K. Engliše v Brně 
 

Po úvodní diskusi AK zástupci Univerzity Karla Engliše, a.s., představili svůj návrh a odpovídali na dotazy členů 

komise. Závěry budou přijaty na červnovém zasedání AK. 

 

2) Ţádost o udělení státního souhlasu Vysoké škole podnikatelské v Ostravě 
 

AK projednávala ţádost Vysoké školy podnikatelské v Ostravě o udělení státního souhlasu. Zástupci ţadatele 

představili svůj návrh a reagovali na připomínky a dotazy členů AK. Po diskusi AK přijala následující závěry: 

1)  AK nesouhlasí s akreditací bakalářského studijního programu „řízení a  ekonomika podniku“ 

navrhovatele Vysoké školy podnikání, a.s.,v Ostravě. 

2)  AK nesouhlasí s udělením státního souhlasu k žádosti Vysoké školy podnikání, a.s., v Ostravě 

k působení jako soukromá vysoká škola neuniverzitního typu. 

Odůvodnění:  

Navrhovaný studijní program je zcela nevyvážený, postrádá logickou výstavbu obsahové náplně - 

některé předměty zcela chybí a významně je podceněna váha manažerských předmětů ekonomiky 

podniku (metody kvantitativní analýzy, kvalitativní rozbory podnikových aktivit, informační 

management), jinde jsou duplicity (základy řízení, organizace a řízení podniku) a sporné je i pojetí 

některých předmětů. Nedostatečně jsou zastoupeny teoretické předměty (ekonomie, statistika). 

Důsledkem je neujasněný profil absolventa a otazníky vznikají nad jeho uplatněním v praxi. 

Personální zajištění pedagogické práce interními pracovníky je neuspokojivé (zejména u profilujících 

oborových předmětů - finance, finanční účetnictví, řízení lidských zdrojů, podnikové finance, 

manažerské účetnictví). 

Záměr tvůrčí odborné činnosti je zcela nerozpracovaný, uveden je pouze záměr systematizovat klíčová 

slova v oboru řízení a ekonomiky podniku. Poskytnuté informace vedou k závěru, že pro tvůrčí 

odbornou činnost nevytváří sbor interních pracovníků školy dobré předpoklady. 
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3)  Ţádost o udělení státního souhlasu Moravské právnické univerzitě v Brně 
 

AK obšírně diskutovala o ţádosti Moravské právnické univerzity, a.s., v Brně. 

Závěry: 

1)  AK nesouhlasí s akreditací magisterského studijního programu všeobecného právnického studia, 

magisterského studijního programu se zaměřením veřejná správa, magisterského studijního 

programu pro absolventy bakalářského studia se zaměřením místní správa a doktorského studijního 

programu Moravské právnické univerzity, a.s., v Brně. 

2)  AK nesouhlasí s udělením státního souhlasu k žádosti Moravské právnické univerzity, a.s., v Brně 

k působení jako soukromá vysoká škola univerzitního typu. 

  Odůvodnění: 

Při akreditaci studijního programu vychází AK z kritérií obsažených v ustanovení § 79 zákona 

č.111/1998 Sb., o vysokých školách, tj. posuzuje zejména, zdali navrhovaný studijní program odpovídá 

požadavkům uvedeným v části čtvrté uvedeného zákona, a dále posuzuje jeho personální, finanční, 

materiální, technické a informační zabezpečení. 

V předmětné věci se AK zabývala v první řadě akceptovatelností navrhovaných studijních programů. 

Konstatuje v této souvislosti, že návrh studijního programu v magisterském studijním oboru právo svojí 

strukturou splňuje obecně vyžadovaný standard, přičemž lze pozitivně hodnotit zařazení řady 

volitelných předmětů umožňujících rozšíření nabídky předmětů v teoretických i praktických oborech. 

Kritický názor zastává AK k návrhu magisterského studijního programu v oboru veřejná správa (a to i 

pro absolventy bakalářského studia). Z pohledu srovnání studijních programů se zahraničním 

standardem by bylo potřeba výrazně posílit zastoupení ekonomických disciplín, disciplín společensko-

vědních, zejména sociologických, psychologických apod., a v neposlední řadě i disciplín z oboru 

informatiky. Studium veřejné správy z pohledu evropské zkušenosti není specializací právnického 

studia, nýbrž studiem mezioborovým. 

Za stěžejní kriterium posuzování, a to v souladu se závěry hodnotící zprávy přijaté v říjnu 1998 na závěr 

akreditace právnických fakult, považuje AK personální garance studijních programů. 

Z aktualizovaného seznamu pedagogických pracovníků předloženého žadatelem a doplněného o 

fotokopie smluv o smlouvách budoucích, uzavřených mezi žadatelem a případnými učiteli, vyplývá 

následující: Moravská právnická univerzita počítá se 70 učiteli, z čehož 34 se zavázalo k působení 

v hlavním pracovním poměru. Z uvedeného počtu 34 učitelů je v současné době 24 v pracovním poměru 

s Masarykovou univerzitou. Z učitelů, kteří zamýšlí působit na Moravské právnické univerzitě ve 

vedlejším pracovním poměru, je 13 v současnosti učiteli Masarykovy univerzity. 

Při hodnocení personálních garancí, obdobně jako tomu bylo při akreditaci stávajících právnických 

fakult, posuzuje AK zejména zajištění stěžejních, profilujících předmětů kvalifikovanými učiteli, tj. 

profesory a docenty. V této souvislosti nezbývá než konstatovat, že v rozhodující většině se jedná o 

učitele Masarykovy univerzity. Přitom jak při setkání pracovní skupiny AK pro obor právo se zástupci 

žadatele dne 3. března 1999, tak i na zasedání AK dne 14. dubna 1999, zástupci Moravské právnické 

univerzity výslovně a opakovaně prohlásili, že předpokládají působení učitelů zároveň na obou 

univerzitách, soukromé i veřejné. 

Cílem institutu soukromých vysokých škol dle citovaného zákona je vytvoření konkurence veřejným 

vysokým školám, jakož i rozšíření nabídky vysokoškolského vzdělávání. O dosažení těchto účelů však 

nelze hovořit, když v rozhodující míře identický pedagogický sbor zajišťuje výuku zároveň na veřejné a 

soukromé vysoké škole. Za této situace škola nemůže splňovat ani požadavek původní vědecké aktivity. 

  

4)  Ţádost o udělení státního souhlasu Evropskému polytechnickému institutu 

v Kunovicích 
  

AK opakovaně projednávala ţádost Evropského polytechnického institutu, s r.o.  

Závěry:  

1)  AK souhlasí s akreditací bakalářských studijních programů „informatika“ (člení se na obory 

„elektronické počítače“ a „ekonomická informatika“), „bankovnictví, peněžnictví a pojišťovnictví“ 

(studijní obor „finance a daně) a „management a marketing“ (studijní obor „management a 

marketing zahraničního obchodu“) předložených Evropským polytechnickým institutem, s r.o., 

v Kunovicích na dobu čtyř let.Všechny navrhované studijní programy mají prezenční formu studia a 

standardní dobu studia tři roky. 

2)  AK souhlasí s udělením státního souhlasu k  žádosti Evropského polytechnického institutu, s r.o., 

v Kunovicích k působení jako soukromá vysoká škola neuniverzitního typu. 
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5) Ţádost o udělení státního souhlasu Bankovnímu institutu, v Praze 
 

AK se zabývala ţádostí této instituce. Zástupci Bankovního institutu představili svůj návrh a odpovídali na dotazy 

členů AK. 

Závěry: 

1)  AK souhlasí s akreditací bakalářského studijního programu „bankovnictví“, (studijní obor „bankovní 

management“ forma studia je kombinovaná), předloženého Bankovním institutem, a.s., v Praze na 

dobu pěti let. 

2)  AK souhlasí s udělením státního souhlasu k žádosti Bankovního institutu, a.s., 

     k působení  jako soukromá vysoká škola neuniverzitního typu. 

 

6)  Klasifikace kmenových oborů vzdělávání (KKOV) 
 

Josef Beneš předloţil členům AK písemné závěry jednání o názvech studijních programů a kmenových oborech 

KKOV, a zároveň podal stručnou informaci o poradách k jednotlivým skupinám oborů, které probíhaly za účasti 

zástupců AK, vysokých škol a dalších zainteresovaných institucí v Centru pro studium vysokých škol od února 

do dubna t.r. MŠMT chce konečné znění předloţit Českému statistickému úřadu co nejdříve, aby změny mohly 

vstoupit v platnost od 1.9.1999. Členové AK v diskusi vznášeli své dotazy k názvům a zařazení některých 

studijních programů do číselníku. 

 Závěr: AK vzala informaci na vědomí. 

 

7)  Akreditace studijních programů v souladu s § 81 zákona o vysokých školách 
 

A) akreditace doktorských studijních programů „organická chemie“ a „biochemie“ Ústavu organické 

chemie a biochemie AV ČR v Praze 

Návrhy byly projednány a doporučeny pracovní skupinou pro chemické obory. Studijní programy budou 

uskutečňovány ve spolupráci s Fakultou potravinářské a biochemické technologie VŠCHT v Praze a 

Přírodovědeckou fakultou UK v Praze. AK diskutovala rovněţ v obecné rovině o předkládání ţádostí o 

akreditaci studijních programů ústavů AV ČR ve spolupráci s VŠ. 

Závěr: AK v souladu s § 81 zákona č.111/1998 Sb., o vysokých školách, souhlasí s akreditací 

doktorských studijních programů „organická chemie“ a „biochemie“ Ústavu organické chemie a 

biochemie AV ČR v Praze na dobu deseti let.  

 

B) rozšíření akreditace bakalářských studijních programů Ekonomické fakulty VŠB-TU Ostrava 

„hospodářská politika a správa“ a „informatika“ na Vyšší odbornou školu ve Valašském Meziříčí 

Pracovní skupina pro ekonomické obory návrh projednala a doporučila. AK se rovněţ obecně zabývala 

moţnostmi pouţití § 81 zákona o vysokých školách ve vztahu k ţádostem vyšších odborných škol. 

Závěr: AK souhlasí s akreditací rozšíření bakalářských studijních programů „hospodářská politika a 

správa“ (studijní obor eurospráva) a „systémové inženýrství a informatika“ (studijní obor aplikovaná 

informatika) uskutečňovaných na Ekonomické fakultě Vysoké školy báňské Technické univerzity 

v Ostravě na Vyšší odbornou školu ve Valašském Meziříčí. Forma studia těchto studijních programů je 

prezenční, standardní doba studia je tři roky. AK doporučuje MŠMT akreditovat toto rozšíření na dva 

roky, do doby, kdy bude podle AK schváleného harmonogramu akreditována skupina ekonomických 

fakult, do níž ekonomická fakulta VŠB-TU patří. 

 

8)  Různé 
 

 AK se zabývala případy, kdy na vysokých školách dochází ke vzniku nových specializací v rámci studijních 

oborů, a tím vlastně i ke změnám studijních programů. Zákon o vysokých školách stanoví, ţe v takovém 

případě by měla instituce uskutečňující studijní program poţádat o akreditaci jeho rozšíření. 

Závěr: AK považuje vznik nových specializací v rámci studijních oborů za rozšíření studijního 

programu.Vysoké školy mají v takovém případě žádat AK o akreditaci rozšíření studijního programu ve 

smyslu § 80 odst. 3 zákona o vysokých školách. 

 P. Stránský informoval AK o zasedání pracovní skupiny pro akreditaci lékařských fakult a o posuzování 

nových ţádostí o akreditaci studijních programů v lékařských oborech; P. Holländer podal zprávu o skončené 

vnitřní evaluaci právnické fakulty UP Olomouc. V nejbliţší době proběhne návštěva této fakulty zástupci 

účelové pracovní skupiny AK. Právnická fakulta nedodala dosud této skupině podklady pro hodnocení. 
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 Závěr: AK vzala informace na vědomí. 

 AK projednala rozšíření pracovní skupiny pro veterinární lékařství;  

Závěr: AK schválila rozšíření pracovní skupiny pro veterinární lékařství. Novými členy se stávají: prof. 

MVDr. Jaroslav Kursa, DrSc., Zemedělská fakulta JU Č. Budějovice a prof. MVDr. Ivan Těšík, DrSc., 

1.Lékařská fakulta UK Praha. 

 tajemník AK informoval o příkazu ministra školství, kterým byl zřízen sekretariát AK jako úsek odboru 

vysokých škol a kterým byla přijata „Pravidla pro finanční a materiální zabezpečení činnosti AK a jejích 

pracovních skupin“; 

 AK se shodla na postupu projednávání jednotlivých ţádostí o státní souhlas; 

Závěr: Členové AK, kteří posuzují jednotlivé žádosti o státní souhlas, zašlou sekretariátu AK nejpozději 

14 dní před projednáním na zasedání AK svá stanoviska se zdůvodněním svého doporučení. 

 příští zasedání AK se koná ve dnech 29.-30.června. 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 
 


